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Co prawda słowa Coco 
Chanel nie dotyczyły 
parków technologicznych, 
ale pomagają czasami 
przezwyciężyć złość. Park 
technologiczny, który 
zorganizowaliśmy w Kiel-
cach stał się modelem 
pożądanym w całym kraju. 
Mija dokładnie rok od mo-
mentu, kiedy oddaliśmy 
do użytku Inkubator Tech-
nologiczny, a już w nim 
zaczyna brakować miej-
sca. Ten unikalny sposób 
na tworzenie doskonałych 
warunków dla rozwoju przedsiębiorczości 
znalazł swoich zwolenników. To nie ty-
lko wspaniała infrastruktura pozwoliła 
przyciągnąć ciekawe pomysły biznesowe, 
ale efekt synergii, który udało nam się 

JeślI cIę KoPIuJą,
To znAczy,

że JeSTeś dobry
tu stworzyć. „Jeśli to, co  
robisz nie jest twoją pasją 
– nigdy nie będziesz 
szczęśliwy” – znaczenie 
tych słów jest dosko-
nale zrozumiałe dla pra-
cowników Parku.  To oni 
każdego dnia wspierają 
młodych biznesmenów, 
spełniających  właśnie 
tutaj marzenia o firmie. Ci 
ludzie mają  fantastyczne,  
innowacyjne  pomysły – 
Park pomaga pokazać je 
światu. Mimo regularnie 
wypełniającej się powi-

erzchni,  nie spoczywamy na laurach, 
ale planujemy kolejne przedsięwzięcia. 
Jesteśmy otwarci na współpracę  
ze wszystkimi, którzy nie boją się realizować  
marzeń. Zapraszamy na Olszewskiego 6.
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i urodziny 
inkubatora 
technologicznego
PodSuMowAnIe 12 
MIeSIęcy dzIAłAlnoścI

Gdy 16 listopada ubiegłego roku 

uroczyście otwarto Inkubator Tech-

nologiczny, prezydent Kielc Wojciech 

Lubawski mówił o marzeniach. – One 

się spełniają,  trzeba tylko je mieć – 

podkreślał. Teraz swoje marzenia o 

biznesie spełnia w KPT 61 firm.

07
młody biznes
ma wiele twarzy
KoleJny KonKurS KPT 
dlA STudenTów

Studenci i pracownicy naukowi będą 

mogli już wkrótce wziąć udział  

w konkursie na najlepszy pomysł 

biznesowy. 

08  
łączymy świat 
nauki i biznesu
rozMowA z MAłgorzATą 
SKIbSKą – zIelIńSKą z 
nArodowego cenTruM 
bAdAń I rozwoJu

Przygotowaliśmy nowy program, który 

będzie wspierał  istniejące już spółki 

m.in. na uczelniach wyższych – mówi 

z-ca kierownika Działu Koordynacji, 

Studiów i Analiz NCBiR.

12 
technologie  
z parku
lePSzA JAKośĆ życIA  
dzIęKI KPT

Kielecki Park Technologiczny już z racji 

swojej nazwy stawia na nowe technologie. 

I to takie, które ułatwiają życie. Firmy 

związane z Parkiem oferują nam dziś m.in. 

możliwość oddychania dużo czystszym 

powietrzem.

14
nowi lokatorzy  
kpt
FrAncuSKA FIrMA  
rebond wProwAdzA SIę 
nA olSzewSKIego

Rebond zainwestuje w Kielcach 

ponad 1 mln złotych. Pracę w nowym 

przedsiębiorstwie znajdzie kilkadziesiąt 

osób.

14
kieleckie dni 
przedsiębiorczości 
akademickiej już 
po raz szÓsty
odKryJ w SobIe zMySł 
PrzedSIębIorczoścI

Studenci po raz kolejni będą mogli 

skorzystać z serii ciekawych wykładów 

i szkoleń.

10  
więcej niż tylko 
oszczędności
InnowAcyJny ProduKT 
FIrMy AMPS

 Ich produkty stosowane są na turec-

kich i angielskich osiedlach mieszkanio-

wych. Teraz systemy przedpłatowe 

chcą rozpowszechniać w Polsce.

15
światowe marki  
w kielcach
KPT wSPółPrAcuJe ze 
ScuolA ITAlIAnA deSIgn

Szkoła Designu  z Padwy 

współpracowała dotychczas ze 130 

firmami, zarówno małymi i średnimi, 

ale także potentatami na rynku. Chodzi 

m.in. o: Alfa Romeo, Benetton, Chicco- 

Artsana, DeLonghi, Diesel, Electrolux, 

Ferrero oraz Fiat.



Jako park technolo-
giczny mamy jeden 
podstawowy cel:  
wspieramy każdą 
postawę przedsiębiorczą. 
Niezależnie czy wywodzi 
się ona ze środowiska  
akademickiego, 
czy też z biznesu.  
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lu w nowoczesnym biurowcu, w którym 
mają zapewniony dostęp do różnego 
rodzaju usług. zyskali też fachową po-
moc w pozyskaniu pieniędzy unijnych, 
możliwość udziału w bezpłatnych szko-
leniach oraz objęcia ich firmy specjali-
stycznym audytem. 
w praktyce każdy z lokatorów inkuba-
tora ma przydzielonego indywidualnego  

opiekuna, który dwa razy w tygodniu 
spotyka się z szefem bądź pracownikami 
firmy i rozmawia o ich potrzebach. – A my 
te potrzeby staramy się potem przekładać 
na projekty unijne i zdobyć dofinanso-
wanie na ich realizację. I często to się 
udaje. w ubiegłym roku uzyskaliśmy  
wsparcie projektów na kwotę ponad  
5 mln złotych. I to jest bardzo konkretne 
wsparcie, które zostało wytransferowane 
do firm z województwa świętokrzyskiego, 
oczywiście pierwszeństwo mają tu nasi 
lokatorzy – podkreśla dyrektor Szymon 
Mazurkiewicz. 

decyduje rozwój nie cena
zainteresowanie przedsiębiorców 
działalnością w kieleckim inkubatorze 
jest tak duże, że dziś zostały już tylko 3 

1 urodziny inkubatora kpt
PodSuMowAnIe 12 MIeSIęcy dzIAłAlnoścI 

W rok po otWarciu inkubatora technologicznego W kielcach sWoje marzenia spełnia tu 

już ponad 60 młodych, innoWacyjnych firm. plany na kolejne lata są tak imponujące, że 

adres olszeWskiego 6 staje się bezkonkurencyjny, by Właśnie tutaj rozpocząć i rozWijać 

sWój biznes. dlaczego? bo W przyszłości to miejsce ma być dla przedsiębiorcy jak 

pięciogWiazdkoWy hotel: Wszystko, co potrzebne, dostanie „na Wyciągnięcie ręki”. naWet 

przedszkole dla dziecka.

inkubator czyli parasol do 
spełniania marzeń 
gdy 16 listopada ubiegłego roku  
uroczyście otwierano Inkubator Tech-
nologiczny, prezydent Kielc wojciech 
lubawski mówił o marzeniach. – one 
się spełniają, trzeba tylko je mieć – 
podkreślał. Marzenia władz miasta 
spełniły się, dzięki temu teraz swoje 
marzenia może spełniać 61 firm. bo idea 
działania kieleckiej instytucji nawiązuje 
właśnie do spełniania marzeń.  
- Jako park technologiczny mamy jeden 
podstawowy cel: wspieramy każdą 
postawę przedsiębiorczą. niezależnie 
czy wywodzi się ona ze środowiska 
akademickiego, czy też z biznesu. 
Przyglądamy się jej, oceniamy potencjał 
rynkowy i jeżeli ten potencjał widzimy, 
naszą rolą jest wesprzeć biznes. Jesteśmy 
parasolem, który świadczy usługi  
w zakresie opieki około biznesowej, 
po to, aby marzenia ludzkie mogły się 
spełniać – podkreśla Szymon Mazurkie-
wicz, dyrektor Kieleckiego Parku Tech-
nologicznego. 

potrzeby zamieniają się  
w projekty 
Przechodząc od marzeń do konk-
retów, co takiego zyskali początkujący 
przedsiębiorcy, którzy pozytywnie 
przeszli rekrutację i zostali lokatorami 
inkubatora? Przede wszystkim zyskali 
preferencyjne stawki za wynajem loka-

“Jako park technologiczny 
mamy jeden podstawowy 

cel: wspieramy każdą 
postawę przdsiębiorczą” 

tekst: zespół kpt

wolne lokale. wśród 61 obecnych loka-
torów dominuje branża internetowa,  
ale są też firmy z obszaru ochrony 
środowiska oraz z branży wzorniczej. 
I wbrew temu, co mogłoby się wydawać, 
to wcale nie preferencyjne stawki za 
wynajęcie biura najbardziej przyciągają 
młodych biznesmenów na ul. olszew-
skiego.  
Potwierdza to Marcin Malicki, prezes 
zarządu firmy ActivTek, która w kwietniu 
przeniosła się do Inkubatora. – Skusiły 
nas usługi biznesowe oferowane przez 
instytucję. Sami nie musimy wyszukiwać 
informacji o różnego rodzaju konkur-
sach, w których możemy otrzymać 
dotację. Takie informacje otrzymujemy  
z Parku. dzięki Parkowi mamy nowe 
logo.  -Skorzystaliśmy  z akcji rebrandin-
gu – nowe logo się spodobało i poszło  
w świat. dzięki kolejnemu projektowi 
jeden z  naszych produktów będzie oce-
niany przez komisję, która podpowie, co 
zrobić żeby wyglądał bardziej trendy. 
gdy byliśmy w starej placówce, nie 
korzystaliśmy w ogóle z żadnych szkoleń, 
a tutaj non stop mamy pokazywaną nową 
ofertę i sami wybieramy, co nas interesu-
je – podkreśla Marcin Malicki. 
A jest w czym wybierać. –Takie działania 
z naszej strony czynią to miejsce bar-
dzo atrakcyjnym, bo  wszystkie usługi 
są świadczone nieodpłatnie – podkreśla 
dyrektor Mazurkiewicz. 
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jakie byłyby kielce 
bez inkubatora 
technologicznego? 
- rok temu wypełniliśmy białą plamę na 
mapie Polski, bo byliśmy jedynym re-
gionem, który nie miał parku technolo-
gicznego. gdyby inkubator nie powstał, 
znów bylibyśmy gdzieś z tyłu.  A tak, 
mamy dziś w Kielcach instytucję, która 
oceniana jest jako jedna z najmłodszych, 
ale najszybciej rozwijających się tego 
typu inicjatyw w całym kraju – mówi Szy-
mon Mazurkiewicz.  
w raporcie przygotowanym niedawno 
na zlecenie Polskiej Agencji rozwoju 
Przedsiębiorczości, Kielecki Park Tech-
nologiczny został uznany za najlepszy w 
Polsce pod względem działalności opera-
cyjnej i sposobu zarządzania. najlepsza 
okazała się też strona internetowa KPT. 
- decyzja o utworzeniu KPT  była bez 
wątpienia bardzo dobrą decyzją, choćby 
biorąc pod uwagę aspekt finansowy. 
całą inwestycję zamknęliśmy w kwocie 
85 mln zł, z czego udział własny mia-
sta to zaledwie 3 mln zł. Kolejny fakt: 
do momentu powstania parku miastu 
było bardzo ciężko przyciągnąć kapitał 
zewnętrzny. Pojawienie się tych dogo-
dnych warunków, które stworzyliśmy  
i połączenie dwóch funkcji – parku 
technologicznego i specjalnej strefy 
ekonomicznej spowodowało, że kapitał 
zewnętrzny zaczął coraz częściej 
zaglądać do Kielc i podejmować decyzje 
o prowadzeniu działalności w naszym 

mieście – podkreśla Mazurkiewicz. 
I tu trzeba wspomnieć, że inkubator to 
nie wszystko – częścią KPT jest cen-
trum Technologiczne oferujące hale 
produkcyjne i laboratoria, które opierają 
produkcję o nowe technologie. Firmy, 

także zagraniczne, które zdecydowały 
się przenieść swoje biznesy do KPT, 
zainwestowały  już łącznie 30 milionów 
złotych. A to nie tylko pieniądze ale i 
nowe miejsca pracy. na przykład włoska 
firma nebiolo, która w kieleckim parku 
produkuje piece i nagrzewnice, zatrudni 
aż 155 pracowników.  
- w samym naszym biurowcu pracuje 
dziś już 400 osób, a w perspektywie kilku 
miesięcy na terenie całego parku pow-
stanie około 1500 miejsc pracy – szacuje 
dyrektor Mazurkiewicz. 

świetlana przyszłość 
inkubatora
Pierwszy rok kielecki Inkubator ma już 

za sobą, ale co będzie dalej? Firmy, które 
tu funkcjonują, mają podpisane umowy 
na 3 lata, ale nie ze wszystkimi będą one 
przedłużane. 
– Te, które będę na tyle dojrzale, że 
uznamy, iż dadzą sobie radę na rynku, 
opuszczą inkubator. zaproponujemy im 
miejsce w centrum Technologicznym 
albo gdzieś indziej po to, aby zwolniły 
miejsca biznesom oczekującym, które 
wymagają takiego wsparcia – wyjaśnia 
dyrektor Mazurkiewicz. 
równolegle park będzie budował własną 
specjalizację. - Patrząc na trendy i ten-
dencje, jakie panują w świecie, musimy 
pokusić się o specjalizację i to będzie też 
miało wpływ na decyzję, kto tu zostanie 
a kto nie. Ale dziś jeszcze za wcześnie, 
by mówić, w jakim kierunku będziemy 
profilować park – zaznacza dyrektor. 
Imponująco wyglądają plany związane 
z rozbudową. docelowo KPT ma bo-
wiem stać się potężną dzielnicą  
biznesu, a jej tworzeniu przyświecać 
będzie idea pięciogwiazdkowego ho-
telu. – czyli wszystkie możliwe usługi 
około biznesowe na wyciągniecie ręki. 
Tu będzie bank, agencja rekrutacyjna, 
doradcy, biuro księgowe, podatkowe - 
tu będzie wszystko i nie trzeba będzie 
jechać do centrum, żeby być cały czas  
w środowisku biznesowym – opisuje 
Szymon Mazurkiewicz. Plany zakładają 
nawet uruchomienie parkowego przed-
szkola.  ■

“Inkubator to nie wszystko 
– częścią KPT jest Centrum 
Technologiczne oferujące 

hale produkcyjne i 
laboratoria, które opierają 

swoją produkcję o nowe 
technologie.” 
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młody biznes ma wiele twarzy
PIęĆdzIeSIąT TySIęcy zA nAJlePSzy PoMySł nA FIrMę

studenci oraz pracoWnicy naukoWi będą mogli już Wkrótce Wziąć udział W konkursie 

kieleckiego parku technologicznego na najlepszy pomysł biznesoWy. do Wygrania są 

nagrody Wartości aż 50 tysięcy złotych.

wystarczy dobry pomysł.
zgłoszenia będzie można składać w dru-
giej połowie listopada. – wówczas star-
tujemy z rekrutacją i dużą kampanią 
medialną. Postaramy się, żeby w Kielcach 
nie było studenta, który nie usłyszałby 
o konkursie  i nie chciałby wziąć w nim 
udziału – informuje kierownik działu Pro-
mocji i rozwoju KPT Justyna lichosik.
Kielecki Park Technologiczny przez 
organizację konkursu chce zachęcić 

młodych ludzi do postawienia na biznes  
i zakładania własnej firmy.  – wystar-
czy mieć dobry pomysł, my pomożemy 
przełożyć idee na konkretny dokument 
czyli biznesplan. nagroda finansowa zaś 
ułatwi postawienie pierwszych kroków w 
najtrudniejszym okresie funkcjonowania 
firmy  – zapowiada Justyna lichosik.
osoby, które chcą wziąć udział  
w konkursie, muszą wypełnić fiszkę  
i opisać pomysł.  osoby zainteresowane 
znajdą wszystkie informacje na stronie: 
www.technopark.kielce.pl. ci, którzy 
zaproponują najbardziej interesujące 

tekst: zespół kpt

i w każdej chwili może zdecydować się 
na założenie firmy. wiosną w konkursie 
„najlepszy pomysł na biznes” główną 
nagrodę wygrała studentka uJK Magda 
brojewska. wówczas otrzymała czek  
w wysokości 5 tysięcy złotych. za 
pieniądze wygrane w konkursie kupiła 
sprzęt komputerowy. laureatka głównej 
nagrody w sierpniu wprowadziła się 
do Inkubatora przy olszewskiego  
i rozpoczęła prowadzenie firmy. – wiele 

osób zastanawiało się czy Magdzie uda 
się wprowadzić  pomysł w życie. Jak się 
okazało, dzięki szkoleniom, solidnemu  
przygotowaniu i determinacji pokazała, 
że można prowadzić firmę, będąc 
młodym człowiekiem – mówi kierownik 
działu Pir.
Konkurs organizowany jest dzięki 
realizacji przez KPT projektu „biz-
nes Starter” z programu „Kreator 
Innowacyjności – wsparcie innowa-
cyjnej przedsiębiorczości akademickiej” 
współfinansowanemu przez narodowe 
centrum badań i rozwoju. ■

koncepcje, zostaną zaproszeni do udziału 
w szkoleniach. Podczas zajęć specjaliści 
podpowiedzą im, co należy zrobić, żeby 
rozwinąć pomysł. ocenią też jego wartość 
rynkową. eksperci pomogą stworzyć 
właściwy biznesplan. Po kilku tygod- 
niach pracy ze studentami przyjdzie czas 
na najważniejszy element konkursu, czyli 
złożenie dokumentu i ocenienie go przez 
profesjonalną komisję.
- na nagrody będzie mogła liczyć trójka 

uczestników. Mamy nadzieję, że po-
mysły, które przedstawią, będą cieka-
we i innowacyjne. najlepsi będą  mogli 
także  starać się o miejsce w Inkubatorze 
Technologicznym – informuje Justyna li-
chosik. 

pierwsi już wygrali.
To już kolejny konkurs dla studentów 
zorganizowany przez Kielecki Park 
Technologiczny. Tym razem walka o na-
grody odbędzie się pod hasłem „Młody 
biznes ma wiele twarzy”. Parkowi zależy, 
żeby pokazać, iż tak naprawdę każdy  
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łączymy świat nauki i biznesu
rozMowA z MAłgorzATą SKIbSKą – zIelIńSKą z nArodowego 

cenTruM bAdAń I rozwoJu

tekst: zespół kpt

KPT: 
Czym jest Narodowe Centrum Badań 
i Rozwoju?  
Małgorzata Skibska – Zielińska: 
narodowe centrum badań i rozwo-
ju zostało utworzone w 2007 roku. 
Jest instytucją wykonawczą finansów 
publicznych. w 2010 roku, kiedy to 
przeprowadzono reformę  systemu nau-
ki dostaliśmy nowe możliwości działań, 
które znacznie poszerzają krąg naszych 
odbiorców. oferujemy im konkretne pro-
gramy. Jesteśmy pomostem pomiędzy 
środowiskiem naukowym i biznesowym. 
centrum jest finansowane ze środków 
Skarbu Państwa i unii europejskiej. 
Jesteśmy instytucją pośredniczącą 
w trzech programach operacyjnych: 
Kapitał ludzki, Innowacyjna gospodarka 
oraz Infrastruktura i środowisko. 

KPT - Do jakiej grupy odbiorców 
trafiacie Państwo ze swoimi pro-
gramami?
M.S-Z. - Jesteśmy nadzorowani przez  
ministerstwo nauki i szkolnictwa wyż-
szego. nasze działania wiążą się z nauką 
i dlatego krąg odbiorców  związany jest z 
różnymi jej dziedzinami. 

KPT - Z jakiej pomocy mogą 
korzystać parki technologiczne,  
w tym Kielecki Park Technologiczny?
M.S-Z. - Trzeba pamiętać o tym, że nie 
mamy żadnych programów skierowanych 
wyłącznie dla samych parków. nasze 
programy są dedykowane konkretnym 
beneficjentom podejmującym działalność 
badawczą. często się zdarza, że są oni 
lokatorami parków, które stwarzają im 
warunki do prowadzenia działalności 
badawczo – rozwojowej.

 KPT - Które z nich są najważniejsze? 
Z których najczęściej korzystają  
beneficjenci NCBiR?
M.S-Z. -  To programy krajowe. Jednym z 
nich jest  Innotech. Składa się on z dwóch 
ścieżek: In-Tech i Hi-Tech. Mogą z nich 
korzystać małe i średnie przedsiębiorstwa 
oraz konsorcja i przedsiębiorcy.  cho-
dzi w nim o wdrażanie w życie innowa-
cyjnych rozwiązań technologicznych.  Te 
innowacje powinny być efektem większej 
współpracy przedsiębiorców z wyższymi 
uczelniami i jednostkami badawczymi. 
To potwierdzenie tego, o czym  mówiłam 
wcześniej, że jesteśmy platformą dialogu 
pomiędzy środowiskiem nauki a biznesu. 

KPT - Co możecie Państwo 
zaproponować studentowi lub absol-
wentowi studiów, który ma ciekawy 
patent?



małgorzata skibska – zielińska jest 
zastępcą kierownika Działu Koordynacji, 
Studiów i Analiz Narodowego Centrum 
Badań i Rozwoju. Wiecej informacji o pro-
gramach oferowanych przez Narodowe 
Centrum Nauki i Rozwoju można znaleźć 
na stronie internetowej: www.ncbir.pl.

▲   kreacja / innowacja / design
materiał promujący projekt 

wspierający współpracę 

biznesu z designem
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M.S-Z. - Służy temu między innymi 
program „lider”, który jest skierowa-
ny do osób, które nie przekroczyły 35 
roku życia. Młodzi naukowcy zgłaszają 
do nas  projekty, w których uczestniczy 
też jednostka goszcząca. zazwyczaj jest 
to wydział lub instytut uczelni wyższej. 
Potem poddane są one weryfikacji i część 
z nich otrzymuje dofinansowanie. os-
tatnio rozstrzygnęliśmy trzecią edycję 
tego programu. na dofinansowanie może 
liczyć 37 projektów.

KPT - Jakiej wysokości są to dofinan-
sowania? 

M.S-Z. - na trzecią edycję programu 
„lider” przeznaczono ponad 40 milionów 
złotych. z tego wynika, że wartość finan-
sowania dla jednego projektu to około 
milion złotych. A to tylko jeden z kilku 
programów, które proponujemy. 
KPT - Kielecki Park Technologiczny 
był wykonawcą projektu „Design - 
nowy wymiar komercjalizacji wiedzy” 
w programie Kreator Innowacyjności. 
Proszę powiedzieć coś więcej o tym                  
programie. 

M.S-Z. - „Kreator Innowacyjności” to 
program, który w 2011 roku przejęliśmy 
od ministerstwa nauki i szkolnictwa 
wyższego. Jego celem jest wspieranie 
przedsiębiorczości akademickiej. duży 
nacisk postawiony jest przy tym na 
ochronę praw własności intelektu-

alnej. Promujemy w tym programie 
przedsiębiorczość nie tylko wśród stu-
dentów, ale także absolwentów i pra-
cowników uczelni oraz pracowników 
jednostek naukowych. Istotne są tu 
wszelkie działania, które dają możliwość 
pozyskania środków finansowych, czyli 
skomercjalizowania posiadanej wiedzy, 
umiejętności, czy już konkretnego  
patentu. efektem tego programu ma być 
właśnie większa liczba skomercjalizo-
wanych technologii i rozwiązań innowa-
cyjnych.

KPT - Jakich programów możemy 
spodziewać się w najbliższym czasie? 
M.S-Z. - Przygotowaliśmy nowy pro-
gram, który ruszył w październiku i 
nazywa się Spin Tech. będzie wspierał 
istniejące już spółki na uczelniach 
wyższych czy w instytutach bada-wc-
zych. Mają się one przekształcać w spółki 
z ograniczoną  dpowiedzialnością  albo 
spółki akcyjne, które tworzyć będą firmy 
spin off wykorzystujące potencjał uc-
zelni, jej zaplecze naukowe oraz  labo-
ratoria. znowu celem tego działania jest 
przekształcanie wyników badań nau-
kowych na konkretne produkty.  Myślimy 
też o programie Start Tech, który ma być 
przeznaczony na rozwój działalności dla 
młodych przedsiębiorców.  

KPT - Programy, które pani wymie-
nia, dają duże możliwości. Dla  Kielc, 
gdzie wielu absolwentów wyższych 
uczelni szuka szansy w większych 
miastach czy zagranicą, to rzecz 
bardzo istotna. Daje bowiem szansę 
na realizację pomysłu „na miejscu”, 
dzięki wsparciu Centrum. 
M.S-Z. - Każdy może do nas zgłosić  
wniosek. Każdy ma szansę na realizację 
swojego pomysłu. Potrzebna jest do tego 
idea, która mieści się w ramach wyzna-
czonych przez konkretne programy pro-
ponowane przez centrum. oczywiście 
potrzebne jest wsparcie dla naszych 
beneficjentów i tu jest duża rola parków 
technologicznych.  Myślę, że propono-
wane przez nas programy dają duże 
możliwości. nie mamy uprawnień do fi-
nansowania inwestycji czy produkcji. 
wspieramy konkretne projekty badaw-
czo – rozwojowe. A takich zapewnie nie 
brakuje w każdym regionie. 

▲   kdpa5
materiał promujący
5 edycję Kieleckich Dni
Przedsiębiorczości Akademickiej



leszek Piotrowski ma 45 
lat. Firmę AMPS założył  
w 2008 roku. Dziś pracują  
w niej cztery osoby. 
Większość pomysłów 
rodzi się w głowie 
założyciela spółki, 
wspierają go młodzi, 
zdolni studenci.  Szef 
AMPS ma nadzieję, że 
jego produktami wreszcie 
szeroko zainteresuje się  
rynek w Polsce. 
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Teoretycznie lokatorzy i zarządcy 
budynków powinni być za takim 
rozwiązaniem, system przedpłatowy 
nadal jednak nie może się „przebić” do 
wspólnot mieszkaniowych i spółdzielni.  
w tej sytuacji pomoże KPT, który nie-
bawem zorganizuje spotkanie z przedsta-
wicielami samorządów i spółdzielni.

cudze chwalicie…
AMPS znajduje klientów głównie pop-
rzez Internet. Systemy przedpłatowe 
trafiają z Kielc między innymi do An-
glii i na Słowację. odbiorcami  są też 

Turcy. Systemy przedpłatowe zamonto-
wane są  na osiedlu w mieście edirne. na 
stronie internetowej firmy obsługującej  
to osiedle  znajduje się wpis: „nasz kraj, 
nasza przyszłość, nasze dzieci i nasz 
świat jest energooszczędny. Trzeba go 
dobrze używać i limitować”. 
Kolejny system firmy AMPS skiero- 
wany jest do właścicieli lub dzierżawców 
kempingów, na które przyjeżdżają przy-
czepy  z instalacją elektryczną. Turyści 
poruszający się takimi pojazdami 
szukają zwykle miejsc, gdzie będą mog-
li podłączyć się do sieci elektrycznej.  
zwykle płacą ryczałtem za zużycie 
prądu. w przypadku karty przedpłatowej 
proponowanej przez AMPS każdy płaci 
za rzeczywiste zużycie prądu. Ten sys-

więcej niż tylko oszczędności

ich produkty  są stosoWane na tureckich i angielskich osiedlach mieszkanioWych. teraz 

systemy przedpłatoWe na energię, ciepło oraz Wodę chcą rozpoWszechnić W polsce. nad 

innoWacyjnymi rozWiązaniami firma amps pracuje W kieleckiem parku technologicznym.

pasja stała się pracą
leszek Piotrowski - prezes firmy 
z wykształcenia jest technologiem 
żywności. Jego pasją jest jednak ele-
ktronika.  – Tworzeniem systemów 
przedpłatowych zainteresowałem się 
i zająłem, bo była taka potrzeba. Ko-
lega miał firmę, która sprzedawała gaz 
płynny. zdarzył się klient, właściciel bu-
dynku, który chciał kupić dużo gazu. Jed-
nak istniało niebezpieczeństwo, że nie 
każdy z 55 lokatorów będzie regularnie  
płacić. wówczas pomyśleliśmy o syste-
mach przedpłatowych. 
działanie takich urządzeń jest proste. 
bardzo podobne do telefonów „na kartę”. 
- System  składa się z  trzech elementów: 
centralki  zaprogramowanej przez nas, 
wodomierza (może to być ciepłomierz 
lub gazomierz) i zaworu. załóżmy, że 
jesteśmy studentami wynajmującymi 
jeden z pokojów na stancji. Idziemy do 
właściciela mieszkania, który kupił taki 
system. Ten nam sprzedaje kod zapro-
gramowany na określoną ilość wody. 
wpisujemy cyfry do centralki.  Jeden litr, 
to jeden impuls i kiedy wodomierz  poda 
nam tysiąc impulsów i nie wpiszemy kole-
jnego kodu, to „centralka” automatycz-
nie zamknie zawór – tłumaczy leszek  
Piotrowski. użytkownik nie ma wówczas 
dostępu do wody. Tak samo może być w 
przypadku ciepłomierzy. 
dla lokatorów wielu spółdzielni 
płacących ogromne kwoty za zużycie 
ciepłej wody ten system byłby wybawie-
niem. zmusiłby też do oszczędności. – w 
praktyce spółdzielczej wygląda to tak, 
że część użytkowników płaci, część nie 
płaci. osoby, które płacą, kredytują tych 
drugich. Przy licznikach przedpłatowych 
ten problem znika – mówi leszek  
Piotrowski. 

tekst: zespół kpt

tem można wykorzystać też na placach 
budowy, gdzie również trzeba czasowo 
skorzystać z energii. Inwestor zatrud-
nia podwykonawców, którzy zwykle 
płacą za prąd ryczałtem. Straty energii 
są wtedy bardzo duże, bo nikt nie liczy 
się ze zużyciem prądu. To tylko niektóre 
sytuacje, w których powstaje problem 
odpłatności za realnie wykorzystaną 
energię. wprowadzenie karty jest tu do-
brym rozwiązaniem. 
– Taki system sprawdza się w ogólno-
dostępnych miejscach, także na klatkach 
schodowych – mówi leszek Piotrowski. 
Tak jest w Słupsku. zamówił go tamtejszy 
urząd miasta, gdyż był problem z lokato-
rami mieszkań komunalnych, którzy bez 
ograniczeń korzystali z gniazd elektrycz-
nych na klatkach schodowych. 
 - Podłączali do nich pralki i przedłużacze. 
Płaciła za to reszta mieszkańców albo 
administrator. Kiedy wprowadzono kar-
ty, każdy płaci za siebie – mówi leszek 
Piotrowski.  
nie tylko sieci energetyczne czy 
wodociągowe są szansą dla firmy leszka 
Piotrowskiego. duże możliwości otwiera 
też rozwój motoryzacji. chodzi o  samo-
chody hybrydowe i zasilane wyłącznie 
energią elektryczną. – Tak jak potrzebne 
są dystrybutory na benzynę czy olej, tak 
coraz bardziej będą poszukiwane punkty 
ładowania akumulatorów – uważa leszek 
Piotrowski.  Pierwszy taki punkt w regio-
nie świętokrzyskim zostanie  urucho-
miony przy ulicy olszewskiego, przed 
siedzibą Kieleckiego Parku Technolo-
gicznego. Jego opracowaniem zajmuje się 
właśnie AMPS. ■

„Nasz kraj, nasza 
przyszłość, nasze 
dzieci i nasz świat 

jest energooszczędny. 
Trzeba go dobrze 

używać i limitować”.
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technologie z parku
lePSzA JAKośĆ życIA

tekst: zespół kpt

kielecki park technologiczny już z racji sWojej nazWy staWia na noWe technologie. i to 

takie, które ułatWiają życie. firmy zWiązane z parkiem oferują nam dziś m.in. możliWość 

oddychania dużo czystszym poWietrzem, bezpieczne usuWanie trudnych zabrudzeń 

suchym lodem oraz najmocniejszy materiał luminescencyjny na śWiecie.

z usa do kielc. i lepiej się 
oddycha
zacznijmy od tego bez czego nie 
moglibyśmy żyć, czyli od powietrza. To 
lepsze, bo dużo czystsze, oferuje nam 
firma ActivTek, która do Kieleckiego 
Parku Technologicznego wprowadziła się  
w kwietniu tego roku. oczywiście nie 
kupimy tu świeżego powietrza na kilo-
gramy czy hektolitry, ale za to dostaniemy 
profesjonalne urządzenia do oczyszcza-
nia powietrza w zamkniętych budynkach. 
według badań w „zamknięciu” spędzamy 
aż 90 procent czasu, a duży przepływ 
ludzi w biurach, sklepach czy urzędach 
powoduje, że w krążącym  powietrzu jest 
mnóstwo  szkodliwych bakterii. 
ActivTek dzięki nowej technologii stoso-
wanej w produkowanych urządzeniach, 
potrafi sobie z tym problemem poradzić. 
w jaki sposób? 
- To bardzo nowoczesne rozwiązanie. 
Trzeba zaznaczyć, że nie polega na tym, 
że powietrze oczyszczane jest w sposób 
mechaniczny. Ta technologia uzdatniania 
sprawia, że oczyszcza się ono samo. Jest 
to proces fotokatalizy – wyjaśnia Marcin 
Malicki, prezes zarządu  ActivTek. 
oferowane przez firmę urządzenia  
z powodzeniem mogą być wykorzysty-
wane m.in. w szpitalach, restauracjach, 
barach oraz szkołach i centrach hand-
lowych. 
- w  Kielcach już kilka żłobków, przedszko-
li oraz liceum imienia Jana śniadeckiego 
zdecydowały się na wykorzystanie tej 
technologii. było to przedsięwzięcie, 
które przeprowadziliśmy dwa lata 

temu wspólnie z wydziałem ochrony 
środowiska uM w Kielcach – mówi Mar-
cin Malicki. 
I jak się okazuje, to właśnie zdrowie 
dziecka sprowadziło tę technologię do 
Polski i do Kielc. – Kiedy urodził mi się 
syn, okazało się, że choruje na astmę 
dziecięcą. Kolega ze Stanów przysłał 
mi wtedy takie urządzenie i od tego 
właściwie wszystko się zaczęło. zacząłem 
je analizować, sprawdziłem rynek, czy 
byłoby zapotrzebowanie na taki produkt 

i tak oto stworzyliśmy firmę. urządzenie 
zostało przez nas ulepszone – opowiada 
Marcin Malicki. 
dzięki temu lepszym powietrzem 
oddychają dziś także dzieci z przedszkola 
integracyjnego „Malinka” w Kętrzynie, 
do którego już dwa lata temu wstawiono 
produkt ActivTek. 
- od chwili zainstalowania urządzenia 
natychmiast poprawiła się jakość 
powietrza […], a pracownicy placów-
ki stwierdzili, że dzieci z alergiami 
mają mniej oznak alergicznych. zaletą 
sprzętu jest możliwość użytkowania 
jednego urządzenia w wielu miejscach – 

podkreśliła grażyna rakowska, dyrektor 
przedszkola „Malinka” w referencjach 
wystawionych dla ActivTek. 
dzięki urządzeniom kieleckiej firmy  
zdrowszym powietrzem oddychają dziś 
także m.in. pracownicy biurowca spółki 
Polkomtel w warszawie oraz pacjenci wo-
jewódzkiego Szpitala chorób Płuc w Jaro-
szowcu,  zwiedzający bazylikę Sanktuarium  
w Kalwarii zebrzydowskiej. Tutaj nie ty-
lko turyści i wierni oddychają lepszym 
powietrzem – wyeliminowanie z niego 
drobnoustrojów i bakterii chroni także 
przed grzybami i pleśnią cenne obrazy i 
starodruki. 

wynalazek, który świeci 
najmocniej 
Kolejna innowacyjna technologia, 
która lada dzień zagości w centrum 
Technologicznym KPT, to całkowita 
nowość na świecie. chodzi o folię 
fotoluminescencyjną, która świeci 
najmocniej ze wszystkich tego typu  
materiałów na świecie. w Kieleckim 
Parku Technologicznym  będzie ją 
produkować spółka świetlik Polska. 
- To nowy podmiot, który powstał w opar-
ciu o patent własny zgłoszony do urzędu 
Patentowego w 2010 roku. Aby spółka 
zainwestowała właśnie w Kielcach, udało 
nam się przekonać jej zarząd po dwóch 
miesiącach negocjacji. A konkurencja 
była duża, bo firma rozważała uloko-
wanie  przedsięwzięcia m.in. w Krakowie 
– mówi dyrektor KPT Szymon Mazurkie-
wicz. 
Jak bardzo rewolucyjną technologią 

„Nasz kraj, nasza 
przyszłość, nasze 
dzieci i nasz świat 

jest energooszczędny. 
Trzeba go dobrze 

używać i limitować”.
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dysponuje świetlik Polska można 
się przekonać, zaglądając na stronę 
internetową Międzynarodowej giełdy 
Innowacji. cena patentu opiewa tu na 
3 mln euro a z opisu dowiadujemy się,  
że siła świecenia fotoluminescencyjnego 
materiału jest trzy razy lepsza niż najlep-
szego wyrobu lidera rynku w tej branży, 
firmy PerMAlIgHT, wysłanego niedaw-
no na stację kosmiczną nASA.
- udało nam się uzyskać świecenie 
przewyższające 7 tysięcy 400 milikande-
li na metr kwadratowy, to jest najwyższy 
poziom ze wszystkich materiałów lu-
minescencyjnych na świecie – zdradził 
podczas prezentacji w Kieleckim Parku 
Technologicznym włodzimierz Merka, 
chemik, autor nowej technologii. 
- głównym motorem napędowym była 
świadomość, że udało nam się znaleźć 
coś, czego innym się znaleźć nie udało. 
na dzień dzisiejszy wszystkie folie fo-
toluminescencyjne dostępne na rynku, 
świecą do 60 minut. To, co udało nam 
się stworzyć z włodzimierzem Merką, 
może być dość rewolucyjne, ponieważ 
u nas ta folia świeci nie jedną ale 18 
godzin. I to jakby całkowicie zmienia 
wcześniejszy charakter zastosowania 
tego materiału, niebywale rozszerza to 
zastosowanie na przeróżne dziedziny, 
począwszy od wojskowości, skończywszy 
na bezpieczeństwie drogowym jak 
i bezpieczeństwie indywidualnego 
człowieka – podkreślał Jacek grzesiak, 
prezes firmy świetlik Polska. 
niedawno firma świetlik Polska poddała 
się ocenie w urzędzie Patentowym  
w warszawie i jej ocena, jeśli cho-
dzi o zaawansowanie technologiczne 
została określona najwyżej z możliwych.  
- w tej chwili spółka walczy w  
Polskiej Agencji rozwoju 

Przedsiębiorczości o wdrożenie wyna-
lazku. chce zbudować tutaj halę o po-
wierzchni kilku tysięcy metrów kwadra-
towych. nasz park dysponuje taką 
działką, więc jeśli świetlik zdobędzie 
pieniądze to nakładem 30 milionów 
złotych powstanie tu gigantyczne 
przedsięwzięcie – zdradza dyrektor KPT 
Szymon Mazurkiewicz. 

A póki co, świetlik Polska będzie 
wynajmował w parku, na bardzo pre-
ferencyjnych warunkach, 1000 metrową 
halę produkcyjną i laboratorium w cent-
rum Technologicznym. Jednocześnie 
firma będzie funkcjonowała w ramach 
Specjalnej Strefy ekonomicznej, co poz-
woli jej korzystać z dużych przywilejów 
podatkowych. 

show room czyli pokażmy 
światu nasze technologie
Kielecki Park Technologiczny wspiera nie 
tylko nowoczesne technologie, którymi 
mogą pochwalić się jego lokatorzy. chce 
pokazywać światu niekonwencjonalne 
produkty czy usługi, które opracowały 
inne firmy, zwłaszcza te kieleckie. I temu 
właśnie ma służyć nowa idea parku „KPT 
Show room”. 
- Kielecki Park Technologiczny już z 
samej definicji wspiera nowe technologie, 
dlatego chcemy, aby one były tutaj poka-

zywane na co dzień i aby zdobywały zain-
teresowanie. Poprzez Show room chcemy 
też pokazać, że Kielce i świętokrzyskie 
to miejsca na mapie Polski, gdzie nowe 
technologie powstają i gdzie mogą się 
świetnie rozwijać. życzylibyśmy sobie, 
aby tak właśnie postrzegany był nasz 
region – dodaje dominik Kraska, kiero-
wnik działu doradztwa i Transferu Tech-
nologii KPT. 
cykl wydarzeń w ramach „KPT Show 
room” czyli otwartych pokazów nowych 
technologii został zainaugurowany 13 
września. 
na pierwszy ogień, choć więcej było  
o lodzie niż o ogniu, poszła kielecka firma 
eolis, która zaprezentowała technologię 
czyszczenia tzw. suchym lodem. 
co to za metoda? otóż wykorzystu-
je ona granulki suchego lodu. działa 
mniej więcej tak: powietrze z dysz pod 
ciśnieniem uwalnia energię, która pozwa-
la na przenikanie granulek do podłoża 
czyszczonych powierzchni, gdzie ulegają 
one rozbiciu i eksplodując we wszystkich 
kierunkach usuwają zabrudzenia. 
Sama w sobie metoda czyszczenia su-
chym lodem choć jest technologią młodą, 
była już znana wcześniej. Jednak kielecka 
firma wspólnie z naukowcami z Politech-
niki świętokrzyskiej mocno tę metodę 
udoskonaliła. – zmodyfikowaliśmy tę 
technologię i dostosowaliśmy ją do 
potrzeb obecnych przedsiębiorców. 
Przede wszystkim w naszej technologii 
innowacyjne jest to, że można nią czyścić 
instalacje elektryczne pod napięciem. 
dotychczas nie było technologii,  która 
by na to pozwalała – opisuje Monika Maj-
cher, prezes firmy eolis.  ■

7400 milikandeli  
na metr kwadratowy, 

to najwyższy poziom ze 
wszystkich materiałów 

luminescencyjnych  
na świecie

Suchy lód – dwutlenek węgla 
w postaci stałej. Stosowany 
w chłodnictwie, samodzielnie 
lub jako składnik mieszanin 
oziębiających. W warunkach 
normalnych suchy lód nie topi 
się, lecz sublimuje.



Kieleckie dni Przedsiębiorczości Aka-
demickiej na stałe wpisały się w krajobraz 
wydarzeń skierowanych do studentów, 
absolwentów i pracowników naukowych. 
Tym razem, zapraszamy do naszej siedzi-
by 15 i 16 listopada. Podobnie, jak podczas 
poprzednich edycji przygotowaliśmy serię 
interesujących zajęć, wykładów i szkoleń. 
– Myślę, że młodzi, ludzie przeglądając 
naszą ofertę będą mieli w czym wybierać. 
będzie można m.in. wziąć udział w warsz-
tatach, które pokażą, jak współpracować 
w grupie oraz jak zaprojektować strategię 
sukcesu w sprzedaży. nasi eksperci 
podpowiedzą, jak pracować nad rozwojem 
osobistym i zawodowym – mówi dyrektor 
KPT Szymon Mazurkiewicz.
w tej edycji wśród trenerów znaleźli 
się doświadczeni menadżerowie oraz 
specjaliści zajmujący się m.in. poprawą 
efektywności zarządzania sobą.
w tym roku KdPA zostały wpisane w cykl 
imprez wchodzących w skład europej-
skiego Tygodnia MśP. wydarzenie to 
koordynuje Komisja europejska.  ■

kieleckie dni 
przedsiębiorczości
To Już 6 edycJA KdPA 
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▲   kdpa5
materiał promujący
5 edycję Kieleckich Dni
Przedsiębiorczości Akademickiej

rebond, bo tak nazywa się nowy lokator 
centrum Technologicznego zainwestuje  
w Kielcach ponad 1 mln złotych. Pracę 
w tym przedsiębiorstwie znajdzie 
kilkadziesiąt osób, a przedmiotem jego 
działalności będzie produkcja cien-
kich, odbijających i wielowarstwowych 
materiałów izolacyjnych. 
- Materiały te charakteryzują się niewielką 
grubością, ale ich skuteczność jest taka 
sama, jak produktów tradycyjnych. dosko-
nale sprawdzają się w budownictwie, sto-
sowane są do izolacji pomieszczeń miesz-
kalnych, handlowych i przemysłowych 
- informuje prezes firmy Xavier lucas. 

Francuska Firma 
wprowadza się na olszewskiego

nebiolo Polska to pierwszy inwestor, który 
wprowadził się do centrum Technologic-
znego. dokumenty o współpracy podpis-
ano w maju, tymczasem dziś, przy ulicy  
olszewskiego 20, już trwa produkcja 
pieców i nagrzewnic. Pierwsze transporty 
z gotowymi produktami opuściły hale i 
zostały skierowane do odbiorców zagra-
nicznych. 

włoski lokator już rozpoczał produkcję

Podkreśla, że materiały tego typu znane 
są już w europie, ale w Polsce techno-
logia dopiero się rozwija. dyrektor KPT 
Szymon Mazurkiewicz informuje, że re-
bond wynajmie ponad 1 tys. 700 mkw. Jak 
dodał, właściciele rozpoczęli także roko-
wania ze Specjalną Strefą ekonomiczną. 
rebond chce rozpocząć produkcję folii 
w listopadzie. Produkty termoodbijające 
składają się z kilku warstw. Ich zaletą 
jest właściwe odbijanie ciepła w stronę 
wewnętrzną i na zewnątrz. Sprawia to, że 
unika się strat ciepła, a komfortowa tem-
peratura utrzymuje się w budynku przez 
cały rok.  ■

w firmie nebiolo docelowo zostanie za-
trudnionych ponad 150 osób. włoski 
przedsiębiorca w stolicy województwa 
świętokrzyskiego zainwestuje ponad 9 
mln złotych. 
ostatecznie, w centrum Technologicznym 
będą prowadziły działalność 3 firmy. do 
rebond i nebiolo dołączy także niebawem 
świetlik Polska.  ■

14       WWW.TEChNoPARK .K IElCE .Pl     

▲   rebond
 
Xavier Lucas,prezes 
firmy Rebond prezentuje 
wielowarstwowe 
materiały izolacyjne



działań na najbliższe lata. Jednym z jego 
najważniejszych elementów jest także 
możliwość szkolenia we włoszech na-
uczycieli wzornictwa. Międzynarodowa 
Szkoła designu w Padwie powstała w 
1991 roku. Misją uczelni jest  kształcenie 
i wspieranie w profesjonalnym rozwoju 
przyszłych designerów oraz promocja kul-
tury i wiedzy na temat wzornictwa wśród 
przedsiębiorstw. do najważniejszych 
zadań uczelni należy także  prowadzenie 
usług w zakresie doradztwa, konsultingu 
tj. wdrażania innowacyjnych produktów 
w przedsiębiorstwach.
Szkoła designu współpracowała dotych-
czas ze 130 firmami, zarówno małymi 
i średnimi, ale także potentatami na 
rynku. chodzi m.in. o: Alfa romeo, 
Aprilia, Arneg, benetton, chicco- Art-
sana, delonghi, Diesel, Electrolux, Ferrero, Fiat. 

■ 

światowe marki w kielcach

KPT wSPółPrAcuJe ze ScuolA ITAlIAnA deSIgn

Pierwszym dużym krokiem prowadzącym 
do ścisłej współpracy między KPT a Par-
kiem naukowo Technologicznym w Pad-
wie, którego częścią jest Szkoła designu, 
było podpisanie we włoszech listu inten-
cyjnego. Kolejnym wizyta  gości z Italii w 
stolicy województwa świętokrzyskiego. 
w uroczystości podpisania listu inten-
cyjnego brali udział przedstawiciele am-
basady polskiej we włoszech. dzięki po-
rozumieniu KPT ma szansę dołączyć do 
sieci bibliotek materiałowych MaTech,
której główna siedziba znajduje się w 
Parku naukowo Technologiczny w Pad-
wie. To miejsce, w którym znajduje się 
wielotysięczna baza  wzorów różnego 
rodzaju materiałów. - będzie to filia 
włoskiej instytucji, pierwsza w europie 
środkowo-wschodniej. od naszych  par-
tnerów otrzymamy już zebrane materiały, 
ale będziemy je wzbogacać o patenty pol-

skich naukowców - informuje dyrektor 
KPT Szymon Mazurkiewicz.
Jak podkreśla dyrektor KPT,  w tym mie-
jscu wielu przedsiębiorców będzie mogło 
wybrać interesujące ich materiały i w ten 
sposób rozwiązać problemy techniczne, 
z którymi często się borykają. Kolejny 
ważny element porozumienia dotyczy 
współpracy w dziedzinie wzornictwa. 
- w przyszłym roku w czerwcu kilku stu-
dentów kierunków artystycznych będzie 
mogło wziąć udział w warsztatach zorga-
ni-zowanych przez Szkołę designu z Pad-
wy. Przez tydzień będą  współpracowali 
z firmami, które zamawiają wzory 
produktów właśnie w tej szkole. na 
liście znajdują się m.in. firmy  Ferrero, 
delonghi oraz whirpool - mówi Szymon 
Mazurkiewicz.
Podczas wizyty włoskich partnerów 
w Kielcach zbudowany został plan 
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